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EINDVERSLAG DER COMMISSIE VAN RAPPOR-
TEURS over het ontwerp van wet tot wijziging in de 
rechterlijke organisatie. 

Nadat het Voorlopig Verslag der Commissie aan de Regering 
was medegedeeld, is van haar ontvangen de navolgende 

MEMORIE VAN ANTWOORD 

Het onderhavige wetsontwerp is het sluitstuk van de 
reeks van voorstellen, die in de jaren na de bevrijding zijn ge-
daan met betrekking tot: vooreerst de vorming en opleiding van 
de juristen op de griffies van de kantongerechten en de recht-
hanken en op de parketten van het openbaar ministerie bij even-
genoemde colleges; voorts de organisatie van het openbaar 
ministerie; verder de taak en de vooruitzichten, alsmede de 
opleiding van de ongegradueerde ambtenaren ter griffie en ten 
parkette. De voorbereidende arbeid, die, zoals gezegd, zich over 
een reeks van jaren heeft uitgestrekt, heeft aanvankelijk geleid 
tot de rapporten van de Commissie-Verdam, de Werkgroep-
Eangemcijer, de Commissie-Speijart van Woerden. De verschil-
lende voorstellen, die niet los van elkaar kunnen worden bc-
schouwd. zijn vervolgens gepubliceerd in de Nota inzake de 
rechterlijke macht, welke als bijlage van het ontwerp van wet 
betreffende de begroting voor het jaar 1953 aan de Staten-
Generaal is aangeboden. De ambtsvoorganger van de onder-
getekende heeft daarna het wetsvoorstel no. 3705 ontworpen, 
dat in zijn oorspronkelijke vorm vrijwel gelijkluidend was aan 
het onderhavige. Daarbij is in belangrijke mate rekening ge-
houden met de zowel in de Staten-Generaal als in de kringen 
van rechterlijke ambtenaren over de nota gemaakte opmer-
kingen. 

In het bijzonder hebben de gemaakte opmerkingen tot gevolg 
gehad, dat het wetsvoorstel, voor zover betreft de vorming en 
opleiding van de jonge juristen, beperkt blijft tot het openen 
van bepaalde mogelijkheden om de jonge gegradueerde ambte-
naren de kans te geven om — anders dan thans pleegt te ge-
beuren — enige tijd buiten de griffie of het parket, waar zij hun 
loopbaan beginnen, werkzaam te zijn. De in acht genomen be-
perking komt ook daarin tot uitdrukking, dat de inrichting dei-
vorming en opleiding niet wordt vastgesteld, doch dat deze 
— althans voorlopig — zal worden bepaald door de ervarin-
gen. die proefondervindelijk zullen worden opgedaan. Het 
wetsvoorstel stelt dus voorop, dat de inrichting zal worden ge-
regeld bij algemene maatregel van bestuur, hetgeen soepele aan-
passing aan de eisen van de praktijk waarborgt. Ten aanzien 
van de bepaling van de opzet en de inrichting der vorming en 
opleiding van de individuele kandidaten zal overigens, zoals 
ondergetekende nog eens nadrukkelijk heeft opgemerkt bij de 
mondelinge behandeling van het onderhavige wetsontwerp in 
de Tweede Kamer der Staten-Generaal. aan de rechterlijke 
macht een overwegende invloed toekomen. De opmerkingen, 
die in de Staten-Generaal over de Nota inzake de rechterlijke 
macht zijn gemaakt, hebben ten slotte geleid tot beperking in 
die zin, dat het vraagstuk van de rechterlijke specialisatie be-
paaldelijk buiten de voorstellen is gehouden. 

Ondergetekende moge op deze ontwikkeling nog eens de aan-
dacht vestigen, omdat hij de verwachting koestert, dat de daar-
uit te maken gevolgtrekkingen de bedenkingen kunnen weg-
nemen, die in het Voorlopig Verslag van de Commissie van 
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Rapporteurs tegen het onderhavige wetsontwerp te herde zijn 
gebracht. Vooreerst moge hij, naar aanleiding van de opmer-
king van verscheidene leden, dat de Eerste Kamer zich voor de 
eerste maal gesteld ziet tegenover de hoogst belangrijke en diep 
ingrijpende voorstellen der Regering, wijzen op de omstandig-
hcid, dat de Nota inzake de rechterlijke macht ook in deze 
Kamer is behandeld en dat. mede naar aanleiding van de toen 
gemaakte opmerkingen, bij het ontwerpen van de concrete wets-
voorstellen verschillende beperkingen in acht zijn genomen. ln-
tussen wil ondergetekende gaarne zijn erkentelijkheid uitspre-
ken voor de bereidwilligheid van de hier aan het woord zijnde 
leden om ook hunnerzijds te bevorderen, dat het wetsontwerp 
nog in de huidige zitting der Kamer kan worden behandeld. 
Om de door deze leden reeds genoemde redenen van perso-
neelsbeleid heeft de voorgestelde regeling inderdaad een spocd-
eisend karakter gekregen. 

De eerst aan het woord zijnde leden hebben zich in hun op-
merkingen overigens beperkt tot dat deel van het onderhavige 
wetsontwerp, dat betrekking heeft op een meer deeltreffende 
opleiding van de ter griffie, alsook ten parkette te werk ge-
stelde jonge juristen. 

Bij hen was de vraag gerezen of de ontworpen bepalingen, 
welke — naar wordt beoogd, de basis zouden moeten vor-
men voor verdere — bij algemene maatregel van bestuur te 
treffen — regelen, inderdaad doeltreffend zullen blijken te zijn. 
Zij duchtten, dat toepassing van het geheel dier voorschriften 
ertoe zou leiden, dat de rechterlijke macht, die — naar hun 
overtuiging — in contact staal met het volle leven en bij voort-
during nieuwe krachten daaruit tot zich trekt, zou worden om-
gezet in een afzonderlijke a.h.w. gesloten kaste van specialis-
ten op onderscheiden gebied. Het is ondergetekende voors-
hands niet duidelijk, welke voorstellen van het onderhavige 
wetsontwerp tot deze vrees aanleiding hebben gegeven. Immers, 
in de benoemingsprocedure van de leden van de rechterlijke 
colleges wordt geen wijziging gebracht. Er wordt slechts ge-
streefd vooreerst naar een meer overwogen selectie van de 
jonge juristen, die op de griffies te werk zullen worden gesteld, 
en voorts naar een zodanige inrichting van de vorming en oplei-
ding van deze juristen, dat zij met meer facetten van het maat-
schappelijk leven in aanraking kunnen komen dan onder het 
huidige stelsel pleegt te geschieden. Bij een en ander is er steeds 
van uitgegaan, dat het benoemingsbeleid ook in zoverre gelijk 
zal blijven, dat ongeveer de helft van de te benoemen rechters 
voortkomt uit de juristen ter griffie, terwijl de andere te benoe-
men personen van elders zullen worden aangetrokken. 

In geen enkel opzicht bestaat er verschil van mening lussen 
ondergetekende en de hier aan het woord zijnde leden, dat 
gestreefd dient te worden naar spreiding van de rechterlijke 
macht en inzonderheid naar het zoveel mogelijk brengen bin-
nen het bereik van de justitiabelen van de arrondissements-
rechtbanken en de kantongerechten. Ondergetekende acht het. 
evenzeer als deze leden, noodzakelijk, dat aan de rechterlijke 
macht bij voortduring nieuw bloed wordt toegevoegd, waarbij 
contact en medeleven worden gewaarborgd met wat er omgaat 
in de maatschappij. 

Het onderhavige wetsontwerp zal veeleer tot gevolg hebben, 
dat deze doeleinden zo goed mogelijk kunnen worden verwe-
zenlijkt dan dat het daaraan ook maar op enige wijze moeilijk-
heden in de weg zal leggen. Wat ten slotte hel vraagstuk dei-
rechterlijke specialisatie betreft, in de aanhef van deze memorie 
is reeds uiteengezel, dat dit buiten het bestek van de onder-
havige voorstellen ligt. 

De verklaring, welke ondergetekende bij de mondelinge be-
handeling van het wetsontwerp in de Tweede Kamer der Staten-
Generaal heeft afgelegd, had ten doel om duidelijk te maken, 
dat de voorstellen van het wetsontwerp, zoals deze van het 
begin af aan aan de Regering voor ogen hebben gestaan, vol-
doende waarborgen inhouden, dat aan de rechterlijke colleges 
de vereiste invloed op de recrutering en selectie, alsmede de 
vorming en opleiding van de jonge juristen toekomt. Uit de 
verklaring moge blijken, dat er met zorg naar zal worden ge-
streefd. dat de vorming en opleiding geschieden in de sfeer van 
de rechterlijke macht zelf. in welk verband ook, zoals uitdruk-

kelijk is uiteengezet, de opzet en de inhoud van de stage 
buiten de griffie of het parket zullen worden bepaald. De moge-
lijkheid van stage, die het wetsontwerp wil scheppen, waarborgt, 
naar het oordcel van ondergetekende, dat de jonge juristen, 
anders dan thans vaak het geval is, zoveel mogelijk ook buiten 
het directe gebied van de griffie of het parket contact met de 
maatschappij onderhouden. Ondergetekende vermag dan ook 
geenszins in te zien, dat het onderhavige wetsontwerp nadelig 
zou werken op het contact met de maatschappij; integendeel, 
hij acht juist op dit punt een belangrijke vooruitgang bereikt 
ten opzichte van de huidige situatie. 

Ondergetekende koestert de verwachting, dat het voren-
staande de hier aan het woord zijnde leden en enige andere 
leden, die zich bij de opmerkingen van de eerstbedoelde aan-
sloten, aanleiding geeft hun standpunt nader te overwegen, en 
dat de bezwaren, welke zij aanvankelijk hadden, zullen zijn 
weggenomen. 

Verscheidene andere leden waren, blijkens het Voorlopig 
Verslag, beducht voor te grote invloed van het Departement 
ter zake. Zij vreesden, dat de opleiding van specialisten het 
contact van de rechterlijke macht met het volle leven zou doen 
teloor gaan. Ten aanzien van beide punten veroorlooft onder-
getekende zich te verwijzen naar hetgeen hij hierboven heeft 
opgemerkt, resp. over de invloed van de rechterlijke macht en 
over het vraagstuk der rechterlijke specialisatie. 

Het stemt ondergetekende tot voldoening, dat vele leden ver-
klaarden met inhoud en strekking van het wetsontwerp akkoord 
te kunnen gaan. Ook ondergetekende acht het van grote bcte-
kenis, dat na een veelzijdige voorlichting en een degelijke 
voorbereiding — waarbij hij in het bijzonder nog eens wil 
wijzen op de arbeid van de in de aanhef van deze memorie 
genoemde commissies en op die van de werkgroepen onder 
voorzitterschap van mrs. Schenk, Van Anken en Smits, waar-
van de rapporten naderhand zijn gepubliceerd —- een formu-
lering kon worden gevonden, die in brede kring instemming 
ontmoette. 

Met de hier aan het woord zijnde leden is ook ondergete-
kende van oordeel, dat de in de eerste tijd te treffen voorzie-
ningen soepel gevarieerd moeten kunnen worden naar gelang 
de in de praktijk opgedane ervaringen. Een gedetailleerde rege-
ling in de wet zou daartoe geen mogelijkheden bieden. Zodra 
mogelijk zal er, ook naar het oordeel van ondergetekende, ge-
streefd moeten worden naar vastlegging van de deugdelijk ge-
bleken voorzieningen bij de wet. 

Met erkentelijkheid nam de ondergetekende er kennis van. 
dat de hier aan het woord zijnde leden na de bij de mondelinge 
behandeling in de Tweede Kamer der Statcn-Generaal afgelegde 
verklaring het ontworpen stelsel aanvaardbaar achtten. 

De opmerkingen, die de genoemde leden hebben gewijd aan 
het benoemingsbeleid, kan ondergetekende volledig onder-
schrijven. 

De omstandigheid, dat ook vele andere leden verklaarden 
zich goeddeels met de inhoud van het onderhavige wetsontwerp 
te kunnen verenigen, sterkt ondergetekende in het vertrouwen, 
dat uiteindelijk een oplossing kon worden verkregen, die in 
brede kring instemming ontmoet. Dit is te meer van betekenis, 
omdat ook bij de uitvoering van de voorstellen, mochten deze 
tot wet worden verheven, een grote mate van eensgezindheid 
niet kan worden gemist. 

De Minisier van Justitie, 
J. C. VAN OVEN. 

De Commissie van Rapporteurs heeft gemeend met de mede-
deling van dit antwoord aan de Kamer haar Findverslag te 
kunnen sluiten. 

Vastgesteld I 1 juni 195C. 
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